

Business Depte on TV

THU	19:30	22:30	
SAT	8:30	12:30	18:15
TUE	10:30	21:00	



“ဒီဗီဘီ စီးပွားရေးဒီဘိတ်” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

ဒီတပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
 “ငွေကြေးဖောင်းပွမှုဒဏ်ကို ပြည်သူတွေ ဘယ်လောက် ခံစားနေရလဲ?”
 ဖြစ်ပါတယ်။

အမှတ် - ၄၅၄၊ ဂုလွာ၊
 ကုန်သည်လမ်းနှင့် ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊
 ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

မှတ်ချက်ပေးလိုတာ၊ အကြံပေးလိုတာ၊ မေးမြန်းလိုတာရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း
 ဖုန်းနံပါတ် +၉၅၉၄၅၉၀၆၅၉၄၀ နဲ့ debate@dvb.no
 ကိုဆက်သွယ်မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

ငွေကြေးဖောင်းပွမှု ဒဏ်ကို ပြည်သူတွေ ဘယ်လောက် ခံစားနေရလဲ

မြန်မာနိုင်ငံဟာ ငွေကြေးဖောင်းပွမှု မြင့်မားနေတဲ့နိုင်ငံဖြစ်ပါတယ်။ဒါကလည်း NLD အစိုးရလက်ထက်မှဖြစ်လာတာတော့မဟုတ်ပါဘူး။အစိုးရအဆက်ဆက်Mismanagementလို့ခေါ်တဲ့ စီမံခန့်ခွဲမှုအလွဲအမှားတွေ၊ လိုငွေတွေပြုတိုင်းငွေစက္ကူရိုက်ထုတ်ခဲ့တာတွေကြောင့်လို့ သုံးသပ်ကြပါတယ်။ လေ့လာသူတွေကတော့ ဗဟိုဘဏ်က ငွေစက္ကူရိုက်ထုတ်မယ့်အစား ငွေတိုက်စာချုပ်တွေ၊ ငွေတိုက်လက်မှတ်တွေ ကိုပဲထုတ်ရောင်းသင့်တယ်၊ ဒါမှ ငွေကြေးဖောင်းပွမှုကို တားဆီးနိုင်မယ် လို့ သုံးသပ်နေကြတာလည်း ရှိပါတယ်။

အလားတူပဲ နှစ်စဉ်အစိုးရအသုံးစရိတ်က ဝင်ငွေထက်မြင့်မားနေတာတွေ၊ သွင်းကုန်များပြီး ပို့ကုန်နည်းနေတာတွေ၊ အကျင့်ပျက်ခြစားမှုတွေနဲ့ တရားမဝင်ငွေကြေးစီးဆင်းမှုတွေ၊ အလွန်အမင်း ဈေးကစားခဲ့တာတွေကြောင့် ငွေကြေးဖောင်းပွမှု တစ်နှစ်ထက်တစ်နှစ်မြင့်တက်လာခဲ့တဲ့ နိုင်ငံတစ် နိုင်ငံ လို့ပြောရမှာပါ။တိုင်းပြည်တစ်ပြည်မှာ ငွေကြေးဖောင်းပွမှုနှုန်းမြင့်တက်ပြီး ဂဏန်းနှစ်လုံး(Double Digit) ဖြစ်လာတာဟာ အန္တရာယ်ရှိတဲ့ အခြေအနေတစ်ခုပါ။

၂၀၁၆ခုနှစ်အတွင်းမှာဆိုရင်လည်း ဒေါ်လာဈေးဆက်တိုက်မြင့်တက်လာခဲ့ပြီး နှစ်ကုန်ပိုင်းမှာ ဈေးကစားမှုတွေ သိသိသာသာ ဖြစ်ပွားခဲ့ပါတယ်။တစ်ဒေါ်လာကို ၁၄၇၀ ကျပ် လောက်ထိအောင်ရောက် ရှိသွားခဲ့ပါတယ်။ဒါကြောင့်လည်းပြည်ပမှာ နိုင်ငံခြားငွေဘဏ်စာရင်းဖွင့်လှစ်ခြင်းကို ဥပဒေနဲ့ အညီဆောင် ရွက်သွားမှာ ဖြစ်ပြီး လိုက်နာဖို့ ပျက်ကွက်တဲ့သူတွေကို နိုင်ငံခြားငွေစီမံခန့်ခွဲမှု ဥပဒေ ပုဒ်မ(၃၈) ၊ ပုဒ်မ(၄၂) တို့အရ အရေးယူသွား မယ်လို့ မြန်မာနိုင်ငံတော်ဗဟိုဘဏ်က ပြီးခဲ့တဲ့ ဒီဇင်ဘာလ ၅ရက်နေ့မှာ ကြေညာချက်ထုတ်ပြန်ခဲ့ရပါတယ်။ဒီကြေညာချက် ထုတ်ပြန်ပြီးတဲ့နောက်ပိုင်းမှာတော့ တစ်ဒေါ်လာကို ၁၄၇၀ ကျပ်အထိ ရောက်သွားတဲ့ ဒေါ်လာဈေး ဟာ ၁၄၇၀ ကျပ် အောက်ကို ပြန်လည်ကျဆင်း လာခဲ့ပါတယ်။

“ဗဟိုဘဏ်ကနေစဉ် Option လုပ်ပေးနေပေမယ့် ဒီဘဏ်တွေက ပြင်ပကို ထုတ်ရောင်းတဲ့ ပမာဏ တော်တော်ကိုနည်းပါတယ်။Option လုပ်တယ်ဆိုတာက ဈေးကွက်ထဲကို ပြန်ရောင်းပေးဖို့ လုပ်တာပါ။ပြန်မရောင်းပေးဘူး ဆိုရင် ဘာအဓိပ္ပါယ် ရှိတော့မှာလဲ၊ ဘဏ်တွေအတွက်လုပ်ပေးသလိုပဲ ဖြစ်သွားလိမ့်မယ်” လို့ ဒေါက်တာ အောင်ကိုကို (စီးပွားရေး ပေါ်လစီ) က ဆိုပါတယ်။

“တိုင်းပြည်တစ်ပြည်မှာငွေလဲလှယ်နှုန်း (exchange rate)ကို ဘယ်လို တည်ငြိမ် အောင် လုပ်မလဲ ဆိုတာ အရေးကြီးပါတယ်။ငွေကြေး ဖောင်းပွမှုက ဂဏန်းနှစ်လုံး (double digit) ဖြစ်နေ တာကို တတ်နိုင် သလောက် လျော့ချနိုင်ဖို့ (ဒါမှမဟုတ်) တည်ငြိမ်အောင် လုပ်နိုင်ဖို့ လည်းလို ပါတယ် လို့ ဘဏ်လုပ်ငန်း ပညာရှင် ဦးစံသိန်းကပြောပါတယ်။

မြန်မာနိုင်ငံဟာ ပို့ကုန်သိသိသာသာကျဆင်းပြီး သွင်းကုန်မြင့်တက်နေတဲ့နိုင်ငံဖြစ်တာကြောင့် နှစ်စဉ် ဘတ်ဂျက်လိုငွေ(Budget deficit) တွေပြနေတာပါ။ဒါကြောင့် ငွေကြေးဖောင်းပွမှုကလည်း ၁၂ ရာခိုင်နှုန်း အထက်ကိုရောက်နေပါတယ်။ဒါတွေဟာ အစိုးရဟောင်းက အစိုးရသစ်အတွက် ချန်ထားခဲ့တဲ့ ကြီးမားတဲ့ အရှုပ်အထွေးတွေလည်းဖြစ်ပါတယ်။

လက်ရှိအချိန်ဟာ သမိုင်းတစ်လျှောက် ငွေကြေးဖောင်းပွမှု အမြင့်ဆုံးလို့ပြောမယ်ဆိုရင် ပြောလို့ရ တဲ့ကာလတစ်ခုပါ။၂၀၁၇ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၅ ရက်နေ့ အမေရိကန်ဒေါ်လာဈေးက ၁၃၆၀ (ဗဟိုဘဏ်ဈေးနှုန်း) ကျပ် ရှိနေပါတယ်။နိုင်ငံတကာမှာဆိုရင်တော့ ဒေါ်လာဈေးအတက်အကျဖြစ်ရင် ဗဟိုဘဏ်က ဝင်ထိန်းပေးပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံ မှာဒီလိုအနေအထားရှိပါရဲ့လား။

မြန်မာနိုင်ငံတော် ဗဟိုဘဏ်ရဲ့ ဒီဇင်ဘာလ ၇ရက်နေ့က ထုတ်ပြန်ချက်အရ နိုင်ငံခြား အရံငွေကြေး အမေရိကန် ဒေါ်လာ ၁၀ ဒသမ ၀၃၉ ဘီလျံ ရှိနေပါတယ်။ဒီအထဲမှာ ဗဟို ဘဏ်မှာ လက်ဝယ် ရှိတဲ့ ပမာဏဟာ ၅ ဒသမ ၄၉ ဘီလျံဖြစ်ပြီး Private sector လက်ထဲမှာ ရှိနေတဲ့ ပမာဏက ၄ ဒသမ ၅၄ ဘီလျံဖြစ်ပါတယ်။ တနည်း အားဖြင့် ဒီပမာဏဟာ နိုင်ငံပိုင်ဘဏ်တွေနဲ့ ပုဂ္ဂလိက ပိုင်ဘဏ်တွေမှာ ရှိတဲ့ ပမာဏဖြစ်ပါတယ်။

ဗဟိုဘဏ်မှာရှိတဲ့ reserve money ပမာဏဟာ အနည်းဆုံးသွင်းကုန်ရဲ့ သုံးလစာရှိရမယ်ဆိုတဲ့ နိုင်ငံတကာငွေကြေးရန်ပုံငွေအဖွဲ့ IMF ရဲ့ပြဌာန်းချက်က ထည့်စဉ်းစားစရာပါ။ လက်ရှိကုန်သွယ်မှု ပမာဏနဲ့ ကြည့်ရင် အရံငွေကြေးဟာ လုံလောက်တဲ့ ငွေကြေးလို့ ပြောလို့ရပါတယ်။ဒါပေမဲ့ ဈေးကစားမှုတွေ ဖြစ်လာရင်တော့ ဗဟိုဘဏ်အနေနဲ့ ကိုင်တွယ် ဖြေရှင်းနိုင်မယ့် အနေအထားတော့ ရှိပါ့မလားဆိုတာ ပြောဖို့ခက်နေပါတယ်။

မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ဒေါ်လာဈေးကွက်က တရားဝင် (Formal) လမ်းကြောင်းထက် တရားမဝင် (Informal)လမ်းကြောင်း လည်ပတ်နေတဲ့ ပမာဏကြီးမားနေတဲ့အတွက် အလွန်ထိန်းချုပ်ရခက်ခဲတယ် လို့ဘဏ်လုပ်ငန်း ပညာရှင်ဦးစံသိန်းက သုံးသပ်ပါတယ်။“ဒေါ်လာဈေးအတက်အကျကို ထိန်းချုပ်ဖို့ မလွယ်သေးဘူး။ဗဟိုဘဏ်မှာရှိတဲ့ အရန်ငွေနဲ့ ဝင်ထိန်း (Intervene) ရင် အဲဒီပိုက်ဆံသာကုန်သွားမယ်။ အဲဒီဈေး ကွက်ကို ကို ထိန်းဖို့မလွယ်ဘူး။ဝင်ထိန်းရင်လည်း ကိုယ်မနိုင်တဲ့ ဝန်ကိုထမ်း တာပဲဖြစ်မယ်” လို့ ဦးစံသိန်းက ပြောပါတယ်။

စီးပွားရေးပညာရှင် ရှောင်တာနယ်(လ်) ကတော့ ခုထိ ကြေညာထားတဲ့ မူဝါဒတွေကို ကြည့်ရင် အစိုးရသစ်ဟာဘဏ္ဍာရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်တွေမှာ သတိကြီးကြီးထားနေတဲ့ ပုံရတဲ့အကြောင်း၊ အလားတူပဲ ဘဏ္ဍာရေးစနစ်ကိုပြုပြင်ပြောင်းလဲဖို့ (reform) အတွက်လည်း စီမံချက်တွေရှိပုံရတဲ့အကြောင်း ပြောပါတယ်။သူ့ရဲ့ “စီးပွားရေးပြုပြင်ပြောင်းလဲရေးက မာရသွန် တာဝေးပြေးပြီ” ဆိုတဲ့ ဧရာဝတီ အွန်လိုင်း မဂ္ဂဇင်းက ဆောင်းပါးထဲမှာတော့ “ ပြီးခဲ့တဲ့ အစိုးရဟာ ဘတ်ဂျက်လိုငွေပြုမှု၊ ကုန်သွယ်ရေးလိုငွေပြုမှုနဲ့ မယုံကြည်နိုင် လောက်အောင် နည်းပါးတဲ့ အရန်ငွေကြေး ကိုသာ NLD အစိုးရအတွက် ထားခဲ့တယ်” လို့ ရေးသားထား ပါတယ်။

ဒီနေရာမှာ ဗဟိုဘဏ်ဟာ တကယ်ပဲ သီးခြားဖြစ်သွားပြီလားဆိုတာစဉ်းစားစရာပါ။၂၀၁၁ ခုနှစ် ဦးသိန်းစိန် အစိုးရတက်လာတဲ့အခါမှာ ဗဟိုဘဏ်ကို သီးခြားရပ်တည်နိုင် တဲ့ အဖွဲ့အစည်းဖြစ်ဖို့ နဲ့ ဘဏ်လုပ်ငန်းဆိုင် ရာပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေ (Financial Sector Reform) လုပ်ဖို့ ဆွေးနွေးပြော ဆိုခဲ့ပါတယ်။ ၂၀၁၃ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်မှာ ဗဟိုဘဏ်ဥပဒေ (Central Bank of Myanmar Law) ထွက်ပေါ် လာခဲ့ တဲ့အတွက် ကောင်းမွန်တဲ့အလှည့်အပြောင်းတစ်ခုကို ဦးတည်လာပြီလားလို့ မျှော်လင့်ခဲ့ကြပါတယ်။

၂၀၁၆ ခုနှစ်ဧပြီလမှာ NLD ပါတီဟာ အာဏာရအစိုးရတစ်ရပ် ဖြစ်လာခဲ့ပါတယ်။ဒီမိုကရေစီ အစိုးရတွေရဲ့ သဘောသဘာဝအရ ကောင်းမွန်တဲ့ အစိုးရတစ်ရပ် (Good Governance) ဖြစ်ဖို့ အရေး ကြီးလာတဲ့အတွက် ဗဟိုဘဏ်ရဲ့ လုပ် ဆောင်ချက်တွေဟာ ယခင်ကာလထက် ပိုပြီး ပွင့်လင်းမြင်သာမှု ရှိလာမလားလို့ ထပ်ဆင့် မျှော်လင့်ခဲ့ကြပါတယ်။

လက်ရှိအချိန်ထိ ဗဟိုဘဏ်ရဲ့ လုပ်ဆောင်ချက်တွေနဲ့ ပတ်သက်ပြီး အများ ပြည်သူကို ပွင့်ပွင့်လင်းလင်း ချပြလာတာမျိုး သိပ်တော့ မတွေ့ ရသေးပါဘူး။ဗဟိုဘဏ်ဟာ ငွေကြေးဖောင်းပွမှုကို တကယ်ပဲ ထိန်းချုပ်နိုင်ပါ့မလား။ စီးပွားရေးသမားတွေ ငွေကြေးဈေး ကွက်အတွင်းမှာ ဝင်ရောက် ချယ်လှယ်ကြီးစိုးနေကြတာကို ဖြေရှင်းပေးနိုင်ပါ့မလား ဆိုတာကတော့မေးခွန်းထုတ်စရာအချက်တွေပါ။ အစိုးရအနေနဲ့ ငွေကြေးဖောင်းပွမှုကို တကယ်ပဲလျော့ချနိုင်မလား။လျော့ချနိုင်မယ့် မူဝါဒတွေကော အဆင်သင့်ဖြစ်နေပြီလား။ပြည်သူတွေကော ငွေကြေးဖောင်းပွမှုဒဏ်ကိုဘယ်လောက်ထိခံနေရပြီလဲ ဒီတပတ် ဒီဇွီဘီ စီးပွားရေးဒီဘတ်အစီစဉ်မှာဆွေးနွေးသွားမှာဖြစ်ပါတယ်။

ယမင်းမြတ်အေး